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Annotasiya. Azәrbaycan dilindә söz yaradıcılığının müxtәlif yolları var. Sait sәslәrin әvvәlinә vә 
sonuna samitlәrin qoşulması, hecaların tәkrarlanması vә yerdәyişmәsi, sadә sözlәrin birlәşmәsi, 
sözdüzәldici şәkilçilәrin söz köklәrinә artırılması vә s. söz yaradıcılığında daha çox istifadә olunan 
yollardır. Azәrbaycan dilçiliyindә bu mәsәlәlәr dönә-dönә araşdırılmışdır. 
Azәrbaycan dili sözdüzәldici şәkilçilәrlә olduqca zәngindir. Söz yaradıcılığının da әsasında daha 
çox söz köklәrinә sözdüzәldici şәkilçilәrin qoşulduğu aydın görünür. Çünki bu yolla yaranmış söz-
lәr Azәrbaycan dilinin leksik fondunda çoxluq tәşkil edir. 
Azәrbaycan dilindә sözdüzәldici şәkilçilәrin iki vә dörd cür yazıldığı göstәrilmiş, bu mövzuda xeyli 
araşdırmalar aparılmışdır. Lakin bir çox sözdüzәldici şәkilçilәrin altı cür yazıldığına baxmayaraq, 
Azәrbaycan dilçiliyindә bu mәsәlәlәrә toxunulmamışdır.  
Bu mәqalәdә ilk dәfә olaraq Azәrbaycan dilindәki bir çox sözdüzәldici şәkilçilәrin altı cür yazıldığı 
fikri irәli sürülmüşdür. Maq, mәk, mıq, mik, muq, mük sözdüzәldici şәkilçilәrinin ma, mә, mı, mi, 
mu, mü şәkilçilәrinin sonuna q vә k samit sәslәri artırılmaqla yarandığı göstәrilmiş vә onların iştira-
kı ilә söz yaradıcılığına aid çoxsaylı örnәklәr verilmiş, hәmin şәkilçilәrin altı cür yazıldığı sübuta 
yetirilmişdir.  
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Abstract. There are different ways of word creation in Azerbaijan language. Connection of 
consonants to the beginning and end of the vowels, repetition and displacement of syllables, 
combination of simple words, and adding word-building suffixes to word roots and so on are more 
commonly used in word creation. These issues have been investigated in Azerbaijan linguistics. 
There are a lot of word-building suffix in the Azerbaijani language. On the basis of the word 
creation are standing word-building suffix joining of the word roots. Because the words formed in 
this way constitute the majority in the lexical fund of the Azerbaijani language. 
There are two and four types of word-forming suffixes in the Azerbaijani language, significant 
investigations have been made on this subject. But in spite of the fact that there are six types of 
word-building suffix, these issues have not been addressed in Azerbaijan linguistics. 
In this article it is noted that word-building suffix was written in six types. It is shown that word-
building suffixes such as maq, mәk, mıq, mik, muq, mük have been created by adding consonant q 
and k to the end of suffixes such as ma, mә, mı, mi, mu and mü and numerous examples are given 
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belonging to word creativity with their presence, was proven that those suffix were written in six 
types. 
Keywords: Azerbaijani language, word-building suffix, suffixes in 6 types, word creation 
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Giriş / Introduction 

 
Azәrbaycan dilçiliyindә söz yaradıcılığı, o 

cümlәdәn sözdüzәldici şәkilçilәrin kömәyi ilә 
yeni sözlәrin yaranması hәrtәrәfli öyrәnilmәsә 
dә, bu sahәdә bir çox mәsәlәlәr hәlә dә öz hәlli-
ni gözlәyir. Azәrbaycan dilindә söz yaradıcılı-
ğının daha geniş yayılmış yollarından biri söz 
köklәrinә sözdüzәldici şәkilçilәrin qoşulması-
dır. Türk dillәri sözdüzәldici şәkilçilәrlә olduq-
ca zәngindir. Maraqlıdır ki, hazırda dilimizdә 
elә düzәltmә sözlәr var ki, onları dilçilikdә sadә 
söz hesab edirlәr. Bu fikir xüsusilә ikihecalı 
sözlәrә aiddir. Dilçilәr bir çox sözlәrin iki heca-
lı olduğuna söykәnәrәk, onları sadә söz adlan-
dırmışlar. Buradakı çәtinlik, hәr şeydәn öncә, 
tәk sait sәslәrdәn vә bir hecadan ibarәt söz kök-
lәrini ayırmaqla bağlıdır. Halbuki dilimizdә 
çoxlu ikihecalı sözlәr var ki, onların tәrkibindә-
ki söz köklәri vә sözdüzәldici şәkilçilәr aydın 
şәkildә görünür. 

Azәrbaycan dilindә sözdüzәldici şәkilçilәr 
yalnız söz köklәrinә qoşulmur. Dilimizdә elә 
sözlәr var ki, onlar düzәltmә vә mürәkkәb söz-
lәrin sonuna sözdüzәldici şәkilçilәrin artırılması 
yolu ilә yaranıb. Mәsәlәn, uzunçuluq sözünün 
kökü u saitidir. Ona ardıcıl olaraq zun, çu vә 
luq sözdüzәldici şәkilçilәri qoşulmuşdur. U kö-
künә öncә zun qoşulmaqla uzun, ona çu sözdü-
zәldici şәkilçisi artırılmaqla çox danışan anlam-
lı uzunçu, sonuncuya luq sözdüzәldici şәkilçisi 
әlavә edilmәklә uzunçuluq sözlәri yaranıb. Bu-
rada sözün kökü u saitidir. Azәrbaycan dilindә 
sözlәrin başında vә ortasında tәklikdә heca 
әmәlә gәtirәn sait sәslәrin hamısı söz köküdür 
[3, s.345-346; 1, s.12]. Şumer vә türk dillәrindә 
a, e, ә, ı, i, u sait sәslәri söz olmuşdur. Onlardan 
bәzilәri indi dә söz kimi işlәnir. O sәsi hazırda 
şәxs vә işarә әvәzliklәrini bildirir. 

 
 

Altı cür yazılan sözdüzәldici şәkilçilәr vә 
düzәltmә sözlәr 

 
Azәrbaycan dilindә sözdüzәldici şәkilçilәrin 

böyük әksәriyyәti altı cür yazılır. Ma, mә, 
mı,mi, mu, mü belә şәkilçilәrdәndir. Onların kö-
mәyi ilә çoxlu sözlәr yaranmışdır. Söz yaradcı-
lığında bu şәkilçilәrin hamısı eyni dәrәcәdә 
mәhsuldar deyil. Mәsәlәn, ma, mә şәkilçilәrinin 
kömәyi ilә daha çox, mı, mi, mu, mü şәkilçilәri-
nin kömәyi ilә nisbәtәn az söz әmәlә gәlmişdir. 

Bir çox milli Azәrbaycan yemәklәrinin adla-
rı ma sözdüzәldici şәkilçisinin kömәyi ilә ya-
ranmışdır. Dol+ma, buğla+ma, bula+ma, qo-
vur+ma, basdır+ma, yax+ma, döy+mә (kabab), 
küllә+mә vә s. belә yemәk adlarıdır. 

Dolma=dol+ma. Dolma milli Azәrbaycan 
xörәyidir. Döyülmüş әti kәlәm vә ya üzüm yar-
pağına doldurmaqla, bükmәklә hazırlanır. Ye-
mәyin adı onun hazırlanma qaydasına tam uy-
ğundur. Dolma sözü doldurmaq feilinin dol kö-
künә ma sözdücәldici şәkilçisi qoşulmaqla alı-
nıb.  

Qovurma= qovur+ma. Qovurma әti öz ya-
ğında qovurmaqla hazırlanır. Qovurmaq feilinin 
qovur әmr formasına ma sözdüzәldici şәkilçisi 
qoşulmaqla yaranıb. Yemәyin hazırlanma qay-
dasına görә ona bu ad verilib. 

Doğrama= doğra+ma. Bu yemәk südü vә 
ya qatığı iri kasaya töküb içinә çörәk doğra-
maqla hazırlanır. Doğramaq feilinin doğra әmr 
formasına ma sözdüzәldici şәkilçisi artırılmaqla 
yaranıb. Yemәyin adı onun hazırlanma qaydası-
na uyğun olaraq qoyulub. 

Alma=al+ma. Alma dilimizdә hәm feil, hәm 
dә isim kimi işlәnәn iki sözdür. Onların yalnız 
yazılışı eynidir. Söz köklәri, şәkilçilәri vә ya-
ranma yolları eyni deyildir. 

Alma feili al feil kökünә ma inkar şәkilçisi 
qoşulmaqla alınıb. 
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Alma isminin dә kökündә al sözü durur. La-
kin bu feil yox, sifәtdir. Ona da ma şәkilçisi qo-
şulmuşdur. Alma feilindәn fәrqli olaraq burada 
ma sözdüzәldici şәkilçidir. Alma isminin kö-
kündә al sifәtinin durduğunu “Dәdә Qor-
qud”dakı bir cümlә dә tәsdiqlәyir. Dirsә xan öz 
xatununa deyir: “Güz almasına bәnzәr al ya-
naqlım” [2, s.20]. Bu cümlәdәki “al yanaqlım” 
deyimi “qırmızı yanaqlım” anlamında olub, güz 
(payız) almasıyla qarşılaşdırılmışdır. Qırmızı 
yanağın güz almasına bәnzәdilmәsi alma sözü-
nün al (qırmızı) kökündәn yarandığını göstәrir. 

Göründüyü kimi, alma feilinin vә alma ismi-
nin hәr ikisinin kökü al sözüdür. Bu söz birinci-
dә feil, ikincidә sifәtdir. Hәr iki sözün kökünә 
ma şәkilçisi qoşulmuşdur. Birinciyә qoşulan ma 
inkar, ikinciyә qoşulan ma sözdüzәldici şәkilçi-
dir. 

Oxşama=oxşa+ma. Uşaq yuxudan ayılan-
dan sonra onu oxşamaq, әzizlәmәk üçün şeir 
oxuyurlar. Ona oxşama deyirlәr. Bu söz oxşa 
feilinә ma sözdüzәldici şәkilçisi artırılmaqla 
alınıb. 

Nazlama=nazla+ma. Bu söz oxşamanın ey-
nidir. Nazla feilinә ma sözdüzәldici şәkilçisi 
qoşulmaqla yaranıb. Uşağı әzizlәyәndә ona 
hәm oxşama, hәm dә nazlama deyirlәr. 

Dolama=dola+ma. Әn çox insanın barmağı-
na çıxan bir xәstәliyin adıdır, isimdir. Dola feil 
kökünә ma sözdüzәldici şәkilçisi artırılmaqla 
alınıb. 

Yarma= yar+ma. Narın yox, bir qәdәr dәnә-
vәr üyüdülmüş undur. Yar feil kökünә ma söz-
düzәldici şәkilçisi qoşulmaqla alınıb. 

Qırma= qır+ma. Güllәnin içinә qoyulan 
qurğuşun diyircәklәrdir, isimdir. Qır feilinә ma 
sözdüzәldici şәkilçisi artırılmaqla yaranıb. Qır-
ma vә qırmaq sözlәri anlamca da sәslәşir. 

Çalma=çal+ma. Bir baş örtüyünün adıdır. 
Çal kökünә ma sözdüzәldici şәkilçisi qoşul-
maqla alınıb. Sözün çal kökü hәm feil, hәm dә 
sifәt ola bilәr. 

Barama=bara+ma. İpәk qurdunun vә onun 
sarıdığı xammalın adıdır. Bara söz kökünә ma 
sözdüzәldici şәkilçisi qoşulmaqla alınmış isim-
dir.  

Ma sözdüzәldici şәkilçisinin kömәyi ilә çox-
lu yer adları (Yalama, Yaşma), şәxs adları 
(Xurma) vә s. yaranıb. 

Düymә= düy+mә. Bu söz isimdir. Düymәlә-
mәk feilinin düy әmr formasına mә sözdüzәldi-
ci şәkilçisi artırılmaqla yaranıb. 

Süzmә=süz+mә. Qatığı, ayranı vә s. süz-
mәklә alınan ağartı növüdür. Süzmәk feilinin 
süz әmr formasına mә sözdüzәldici şәkilçisi ar-
tırılmaqla әmәlә gәlib. 

Külmә=kül+mә. Siyәnәk fәsilәsindәn yeyi-
lәn bir balığın adıdır, isimdir. Kül sözünә mә 
sözdüzәldici şәkilçisi qoşulmaqla alınıb. 

Külmә=kül+mә. Yaş baramanı sıxıb qurut-
maq üçün istifadә edilәn çәndir, isimdir. Külmә 
balıq adının omonimidir. Hәr iki söz eyni kök 
vә şәkilçidәn ibarәtdir. Yaranma yolları da ey-
nidir. 

Gәlmә=gәl+mә. Bu söz hәm feil, hәm isim-
dir. Gәlmә adam deyәndә isim olur. O gәl feili-
nә mә sözdüzәldici şәkilçisi qoşulmaqla yara-
nıb. Gәlmә feili isә gәl kökündәn vә mә inkar 
şәkilçisindәn ibarәtdir. 

Tirmә=tir+mә. Tirmә bir parçanın adıdır, 
isimdir. Tir ismindәn vә mә sözdüzәldici şәkil-
çisindәn yaranıb. 

Çәkmә=çәk+mә. Ayaqqabı növüdür, isim-
dir. Çәkmәk feilinin çәk әmr formasına mә söz-
düzәldici şәkilçisi qoşulmaqla alınıb. Çәkmәni 
geyinәrkәn onun boğazından tutub yuxarı çәkir-
lәr. Çәkmә adı mәhz buna uyğun olaraq qoyu-
lub. 

Mә sözdüzәldici şәkilçisinin kömәyi ilә bir 
çox şәxs adları (Hәlmә, Mәsmә vә s.), yer adla-
rı (İrәmә), oyun adları (dirәdöymә), yemәk ad-
ları (döymә kabab) vә s. yaranıb. Şumer şairi 
Enlil İsmә Dağanın adındakı İsmә sözü dә İs/İş 
kökündәn vә mә sözdüzәldici şәkilçisindәn 
әmәlә gәlib. Dörd riyazi әmәlin hamısının adı 
feil köklәrinә ma, mә sözdüzәldici şәkilçilәri 
qoşulmaqla yaranıb: topla+ma, çıx+ma, 
vur+ma, böl+mә. 

Samı=sa+mı. Boyunduruğu öküzün boynun-
da saxlamaq üçün ona keçirilәn dörd әdәd yum-
ru ağacdır. Qәdim dildә sa söz kökü olub. Ona 
mı sözdüzәldici şәkilçisi artırılmaqla samı sözü 
alınıb, isimdir. 

Xımı=xı+mı. Yeyilәn bir bitkinin adıdır, 
isimdir. Daha çox taxıl olan yerdә bitir. Yeyәn-
dә xı, xı sәsi çıxır. Xı burada sözün köküdür. 
Ona mı sözdüzәldici şәkilçisi artırılmışdır. Dili-
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mizdә xımır-xımır yemәk deyimi var. Onun da 
kökü xı hecasıdır.  

Badamı=badam+mı. Bir rәngin adıdır. Ba-
dama oxşadığına görә adına badamı deyirlәr. 
Badam sözün köküdür, isimdir, ona mı sözdü-
zәldici şәkilçisi qoşulmuşdur. Bu zaman m sәs-
lәri qoşalaşdığına görә, sözün kökündәki m sәsi 
düşmüşdür. Bunu badamı sözünün hecalara bö-
lünmәsi dә aydın göstәrir: ba+da+mı. Heca 
Qanununun tәlәbinә görә, düzәltmә sözlәrdә 
samitlәr qoşalaşarkan yalnız sözün kökündәki 
sәs düşür, şәkilçi heç vaxt parçalanmır. 

Haramı=hara+mı. Azәrbaycanda böyük bir 
düzәnliyin adıdır. Çox güman ki, Hara kökünә 
mı sözdüzәldici şәkilçisi qoşulmaqla yaranıb. 
Ancaq sözün kökü haram da ola bilәr. Bu halda 
m samitlәri qoşalaşdığına görә sözün kökündәki 
m düşmәlidir. 
Әmi=ә+mi. Әmi sadә yox, düzәltmә sözü-

dür. Ә kök, mi sözdüzәldici şәkilçisidir. Ә-nin 
kök olduğunu ona digәr şәkilçilәrin qoşulması 
da tәsdiqlәyir: ә+lәk, ә+rik, ә+tәk, ә+mәk, 
ә+lik, ә+zik, ә+mәl vә s. Türk dilindәki Heca 
qanunu da sözlәrin başında tәk heca әmәlә gәti-
rәn sait sәslәrin söz kökü olduğunu söylәmәyә 
әsas verir [5, s.28]. 

Gәmi=gә+mi. Әmi sözündә olduğu kimi, 
burada da gә sözün kökü, mi ona qoşulmuş söz-
düzәldici şәkilçidir. Gә kökünә digәr şәkilçilәr 
dә qoşula bilir: gә+lin, gә+zәr, gә+lir (qa-
zanc), gә+bә, gә+dә, gә+mik. 
Ә vә gә hecalarının söz kökü olduğunu bir 

fakt da tәsdiqlәyir ki, onlara altı cür yazılan ma, 
mә, mı, mi, mu, mü şәkilçilәrinin sonuna q sa-
mit sәsi artırılmaqla yaranmış mәk vә mik söz-
düzәldici şәkilçilәri dә qoşula bilir: 
ә+mәk=әmәk; gә+mik=gәmik (sümük). 

Demi=de+mi. Bәzi bölgәlәrdә qәlyana demi 
deyirlәr. Demi türk sözüdür. De feilinә mi söz-
düzәldici şәkilçisi qoşulmaqla alınıb. 

Mi sözdüzәldici şәkilçisinin kömәyi ilә yer 
(Cimi-Qubada kәnd), şәxs (Sәlmi, Mәmi) adları 
da yaranıb. 

Dilimizdә mu, mü sözdüzәldici şәkilçilәri az 
mәhsuldar olub. Onların әvәzinә mu, mü sual 
әdatlarının daha çox işlәndiyi aydın görünür. 

Şumer dilindә oğul, övlad anlamında dumu 
sözü işlәnmişdir. Bu söz du kökündәn vә mu 
sözdüzәldici şәkilçisindәn әmәlә gәlib, isimdir. 

Hazırda dilimizdә işlәnәn “tumun kәsilsin” de-
yimi mәhz “oğlun, qızın olmasın, nәslin kәsil-
sin” anlamındadır.  
Şomu= Şo+mu. Yeyilәn bir bitkinin adıdır. 

Ondan dovğa bişirirlәr. Şo söz kökünә mu söz-
düzәldici şәkilçisi qoşulmaqla alınıb, isimdir. 

Ma, mә, mı, mi, mu, mü sözdüzәldici şәkilçi-
lәrinin sonuna uyğun olaraq q vә k samit sәslәri 
artırılmaqla onlardan üç sәsli yeni sözdüzәldici 
şәkilçilәr yaranıb. Bu zaman qalın saitlilәrә q, 
incә saitlilәrә k sәslәri qoşulur. Maq, mәk, mıq, 
mik, muq, mük sözdüzәldici şәkilçilәri dilimiz-
dә çox mәhsuldar olub, onların kömәyi ilә xeyli 
sözlәr әmәlә gәlib. 

Yamaq=ya+maq. Burada ya yamamaq feili-
nin kökü, maq sözdüzәldici şәkilçidir. Alınmış 
söz isimdir. 

Yumaq=yu+maq. Burada yu feil kökünә 
maq sözdüzәldici şәkilçisi qoşulmaqla yumaq 
ismi alınıb. 

Başmaq=baş+maq. Baş sözün köküdür, 
isimdir. Ona maq sözdüzәldici şәkilçisi qoşul-
maqla isimdәn isim alınıb. 

Yaşmaq=yaş+maq. Yaş sözün kökü olub si-
fәtdir. Ona maq sözdüzәldici şәkilçisi artırıl-
maqla sifәtdәn isim yaranıb. 

Quymaq=quy+maq. Azәrbaycan xalqının 
milli yemәyinin adıdır. Quy sözün kökü, maq 
sözdüzәldici şәkilçidir. 

Qaymaq=qay+maq. Südün vә qatığın üzü-
dür, isimdir. Qay kökünә maq sözdüzәldici şә-
kilçisi artırılmaqla әmәlә gәlib. 

Çaxmaq=çax+maq. Çaxmaq sözü hәm isim, 
hәm dә feildir. Çax kökünә maq sözdüzәldici 
şәkilçisi qoşulanda isim, maq mәsdәr şәkilçisi 
qoşulanda feil alınır. Göründüyü kimi, yazılışı 
vә kökü eyni olan bu sözlәri әmәlә gәtirәn şә-
kilçilәr müxtәlifdir. 

Qazmaq= qaz+maq. Bu söz dә hәm isim, 
hәm feildir. Onun qaz kökünә maq sözdüzәldici 
şәkilçisi artırılanda qazmaq ismi alınır. Qazmaq 
aşın altında düyünün bir hissәsinә yumurta vur-
maqla hazırlanır. Qaz kökünә maq mәsdәr şә-
kilçisi artırılanda qazmaq feili yaranır. Qazmağı 
qazandan çıxarmaq üçün onun içindәki aşı qaz-
maq lazımdır. Çox güman ki, qazmaq sözünün 
kökü olan qaz hecası mәhz bununla bağlıdır. 

Barmaq=bar+maq. Bәdәn üzvüdür, isimdir. 
Bar kökünә maq sözdüzәldici şәkilçisi qoşul-
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maqla alınıb. Әslindә sözün kökü ba hecasıdır. 
Ba şumer vә türk dillәrindә söz kökü olmuşdur 
[4]. Onun sonuna r samit sәsi artırılmaqla bar, 
sonuncuya da maq sözdüzәldici şәkilçisi qoşul-
maqla barmaq sözü yaranıb.  

Qarmaq=qar+maq. Qar kökündәn vә maq 
sözdüzәldici şәkilçisindәn әmәlә gәlib, isimdir. 

Yemәk= ye+mәk. Bu söz hәm isim, hәm fe-
ildir. Hәr ikisi ye kökündәn yaranıb. Ona mәk 
sözdüzәldici şәkilçisi qoşulanda isim, mәk mәs-
dәr şәkilçisi qoşulanda feil alınır. “Ona yemәk 
verin” cümlәsindә yemәk isimdir. “O yemәk is-
tәmir” cümlәsindә isә yemәk sözü hәm isim, 
hәm dә feil ola bilir. “O nә istәmir?” sualı veri-
lәndә yemәk sözü isim, “o nә etmәk istәmir?” 
sualı verilәndә isә feil olur. “Yemәk hazırdır” 
vә “yemәk olmaz” cümlәlәrindәn birincidә ye-
mәk sözü isim, ikincidә feildir. 

Kürmәk=kür+mәk. İpi, kәndiri vә s. bağla-
mağın bir növüdür. Düyündәn fәrqli olaraq kür-
mәk bağlanmış ipin, kәndirin bir ucu elә saxla-
nır ki, onu çәkәn kimi bağ açılır. Söz kür kökü-
nә mәk sözdüzәldici şәkilçisi artırılmaqla yara-
nıb. 

Dürmәk=dür+mәk. Çörәyin arasına pendir, 
әt, şor doldurmaqla hazırlanan milli yemәkdir. 
Onu hazırlayarkan çörәyi dürmәlәyirlәr. Dür-
mәk sözünün kökündә dürmәlәmәk feilinin ilk 
hecası durur, ona mәk sözdüzәldici şәkilçisi qo-
şulmuşdur. 

Әtmәk=әt+mәk. Qәdim türk dilindә çörәyә 
әtmәk deyilmişdir. Onun әkmәk şәklinә dә rast 
gәlinir. Hәr iki halda söz onun kökünә (әt vә ya 
әk) mәk sözdüzәldici şәkilçisi artırılmaqla yara-
nıb. 

Әmәk= ә+mәk. Ә sözün köküdür. Ona mәk 
sözdüzәldici şәkilçisi qoşulmuşdur. Alınan söz 
isimdir. 

Dırmıq=dır+mıq. Kәnd tәsәrrüfatı alәtidir. 
Burada mıq sözdüzәldici şәkilçidir, ona heç bir 
şübhә ola bilmәz. Onun qoşulduğu dır isә sö-
zün köküdür. 

Cımıq=cı+mıq. Heyvan yemidir, isimdir. Cı 
kökündәn vә mıq sözdüzәldici şәkilçisindәn 
әmәlә gәlib. 

Kalmıq=kal+mıq. Etnonimdir. Sözün kökü 
kaldır. Kal hәm isim, hәm dә sifәtdir. Camışın 
erkәyinә kal deyilir vә bu söz isimdir. Yetişmә-

miş meyvә haqqında da kal sözü işlәdilir (kal 
meyvә) vә burada hәmin söz sifәt olur. 

Kalmıq sözünün kal ismindәn vә mıq sözdü-
zәldici şәkilçisindәn yarandığı daha çox ağıla-
batandır. 

Kәsmik=kәs+mik. Bir ağartının adıdır, isim-
dir. Kәs feilinә mik sözdüzәldici şәkilçisi qoşul-
maqla alınıb. 

Gәmik=gә+mik. Qәdim türkcәdә sümüyә 
gәmik dә deyilmişdir. Gә söz kökü haqqında 
gәmi sözündә danışılmışdır. Gәmir, gәmirti, gә-
mirmәk, gәmirici(lәr) sözlәrinin hamısı gә kö-
kündәn yaranıb, sümüklә (gәmiklә) bağlıdır. 
Gәmik sözü dә eyni kökә mik sözdüzәldici şә-
kilçisi qoşulmaqla yaranıb. Yaxın anlamlı bu 
sözlәrin hamısının bir kökdәn (gә) yaranmağı 
heç bir şübhә doğurmur. 

Әrәmik=әrә+mik. Heyvan uzun zaman çöl-
dә özbaşına otlayıb hüröyünlәyәndә ona әrәmik 
deyirlәr. Sözün kökü ә sәsidir. Ona әvvәlcә rә, 
sonra da mik sözdüzәldici şәkilçilәri qoşulmaq-
la әrәmik sözü alınıb. 

Kumuq=ku+muq. Etnonimdir. Şimali Qaf-
qazda-Dağıstanda yaşayan türk tayfasının adı-
dır. Ku/qu qәdim türk dilindә söz olub. Ona 
muq sözdüzәldici şәkilçisi artırılmaqla kumuq 
etnonimi yaranıb. 

Yumuq= yu+muq. Yumuq sözü sifәtdir. Yum 
feilinә muq sözdüzәldici şәkilçisi qoşulmaqla 
әmәlә gәlib. M samitlәri qoşalaşdığına görә sö-
zün kökündәki m sәsi düşüb. 

Sümük=sü+mük. Sü sözün köküdür. Ona 
mük sözdüzәldici şәkilçisi artırılmaqla sümük 
sözü yaranıb, isimdir. 

Dümük=dü+mük. Bu söz bir şeylә başını 
qatmaq, vaxtını öldürmәk anlamında işlәnәn 
isimdir. Dü kökünә mük sözdüzәldici şәkilçisi 
qoşulmaqla әmәlә gәlib. 

Yuxarıdakı sözlәrin ilk hecalarının bәzilәri 
bu gün heç bir anlam daşımadığına görә, onla-
rın kök olmağı şübhә doğura bilәr. Sa, xe, gә, 
şo, ya, quy, qay, dür, dır, cı, du hecaları ilk ba-
xışda söz kökünә oxşamır. Onların qәdim dildә 
söz kökü olub, hәr hansı anlamda işlәndiyi haq-
qında elmi baxımdan inandırıcı fikirlәr söylәnib 
[3]. Burada onu da әlavә etmәk lazım gәlir ki, 
hәmin hecalardan hәr hansı birinә üçdәn çox 
sözün başlanğıcında rast gәlinmәsi onların söz 
kökü olduğunu tәsdiqlәyir. 
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Sa=saya, sayaçı, sayın, sarıq, sağır, 
sarıyanız, sayalı, sarımsaq, sarı, sağın, satıl, 
samı,sayıq; saman, salıq, satış, sağın. 

Xı=xımı, xıdır, Xızı, xımır-xımır, xırıltı, 
xışıltı; xızır. 

Ya=yağı, yağır, yağış, yalın, yalan,yaman, 
yamaq, yalaq, yazı, yazıq, yataq, yabı, yatırğı; 

Qay=qaysı, qaysaq, qaymaq, qaytaq, qayda, 
qayçı, qaynaq, qayğanaq, qayğı; 

Quy=quyruq, quymaq, quylamaq; 
Dır=dırmıq, dırnaq. 
Cı=cımıq, cızıq, cılız, cılıtqa, cığır 
Dü=dümük, düdük, düyә, düyәrli, düzülüş, 

düyüm, düzüm, düyün, düyür, düşәrli, düzәn, 
düzәnlik, düdәmә, düzәliş, dügәr; 

 
Nәticә / Conclusion 

 
Belәliklә, yuxarıdakı araşdırmalardan aydın 

şәkildә görünür ki, ikisәsli ma, mә, mı, mi, mu, 
mü, hәmçinin onların sonuna uyğun olaraq q, k 
samitlәrinin artırılması yolu ilә yaranmış üçsәs-
li maq, mәk, mıq, mik, muq, mük sözdüzәldici 
şәkilçilәri doğrudan da altı cür yazılır. Onların 
kömәyi ilә dilimizdә yüzlәrlә yeni sözlәr yara-
nıb.  

Bu yazıda hәmin şәkilçilәrin altı cür yazıldı-
ğı öz tәsdiqini tapmışdır. Bundan başqa, ma, 
mә, mı, mi, mu, mü sözdüzәldici şәkilçilәri ilә 

onlarla eyni cür yazılan ma, mә inkar şәkilçilә-
rinin, mi, mı, mu, mü sual әdatlarının, maq, mәk 
sözdüzәldici şәkilçilәriylә onlara oxşayan maq, 
mәk mәsdәr şәkilçilәrinin fәrqi, necә yarandıq-
ları vә sözlәrә necә qoşulduqları da aydınlaşdı-
rılmışdır. Mәsәlәn, alma iki sözdür. Onlardan 
biri isim, digәri feildir. Bu sözlәrin hәm köklә-
ri, hәm dә onları әmәlә gәtirәn şәkilçilәr müx-
tәlifdir. Sözdüzәldici şәkilçilәrin bu yolla araş-
dırılıb daha dәrindәn öyrәnilmәsinә ehtiyac du-
yulur.

 
Әdәbiyyat / References 

 
1. Әhmәdov B. Azәrbaycan dili şivәlәrindә fono-semantik söz yaradıcılığı. Bakı: BDU 

nәşriyyatı, 1994.  
2. “Kitabi-Dәdә Qorqud” (tәrtib edәni H.Araslı). Bakı: Gәnclik, 1978. 
3. Sadıq İ. “Şumer vә türk dillәrindә ilk sözlәr vә sәs artımı yolu ilә söz yaradıcılığı”/ Dilçilik 

İnstitutunun Әsәrlәri. №1. Bakı, 2018. 
4. Sadıq İ. “Şumer vә türk dillәrindә eyni semantik söz yuvaları”/ Azәrbaycan Milli Elmlәr 

Akademiyasının hәqiqi üzvü, Sovet İttifaqı Qәhrәmanı Ziya Musa oğlu Bünyadovun 
xatirәsinә hәsr olunmuş “Müasir şәrqşünaslığın aktual problemlәri” (“Ziya Bünyadov 
qiraәtlәri”) mövzusunda Beynәlxalq Elmi Konfransın (16-17 oktyabr 2017-ci il, Bakı) 
Materialları. Bakı, 2018. 

5. Sadıq İ. “Türk dilindә Heca qanunu” / Sivilizasiya. №1. Bakı, 2016. 
 

 
 

Словообразующие аффиксы шести видов в азербайджанском языке 
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Резюме. В азербайджанском языке новые слова образуются разными путями. Соединение 
согласных к гласным вначале и в конце, повторение и перемещение слогов, соединение 
простых слов, присоединение к корням словообразующих аффиксов и др. больше исполь-
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зуются в словообразовании. Эти вопросы неоднократно исследованы в азербайджанском 
языкознании. 
Азербайджанский язык очень богат словообразующими аффиксами. Ясно видно, что в 
основе словообразовании стоит присоединение к корням словообразующих аффиксов. 
Слова, образующиеся этим путем, занимают большое место в лексическом фонде азер-
байджанского языка. 
Написанию в двух и четырех видах словообразующих аффиксов в азербайджанском языке 
посвящен ряд исследований. Несмотря на то, что большинство словообразующих аффиксов 
пишутся в шести видах, к этой проблеме не коснулись в азербайджанском языкознании.  
В данной статье впервые показывается, что ряд словообразующих аффиксов в азер-
байджанском языке пишется в шести видах. Показано, что словообразующие аффиксы maq, 
mәk, mıq, mik, muq, mük преобразованы путем прибавления согласных звуков г и к к концу 
словообразующих аффиксов ma, mә, mı, mi, mu, mü, на основе многих примеров доказы-
вается, что с помощью этих аффиксов образованы много слов.  
Ключевые слова: азербайджанский язык, словообразующий аффикс, аффиксы, написанные 
в шести видах, словообразование 
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